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Oœwiadczenie skierowane do ministra Skarbu Pañstwa Aleksandra Grada

Szanowny Panie Ministrze!
W dniu 2 kwietnia 2009 r. na 30. posiedzeniu Senatu RP z³o¿y³em oœwiadczenie dotycz¹ce spó³ki

Centralwings i obs³ugiwanych po³¹czeñ z Krakowa do Rzymu, a 8 maja 2009 r. otrzyma³em od Pana od-
powiedŸ zapewniaj¹c¹, ¿e od sierpnia 2008 r. spó³ka PLL LOT SA wdra¿a program naprawczy i przepro-
wadzi restrukturyzacjê w grupie kapita³owej oraz poprawi sytuacjê w otoczeniu mikroekonomicznym.
Jak zosta³ zrealizowany ten program naprawczy i restrukturyzacja w grupie kapita³owej PLL LOT SA
wdra¿ane w sierpniu 2008 r.? Jak ówczesne zagro¿enia wp³ynê³y na bezpieczeñstwo finansowe i obecn¹
sytuacjê?

W zwi¹zku z tym, ¿e w dniu 27 paŸdziernika 2010 r., a wiêc w dniu ostatniego lotu z Krakowa do Chi-
cago, zapad³a decyzja o likwidacji tych po³¹czeñ podyktowana trosk¹ o kondycjê finansow¹ i poprawê
efektywnoœci kosztowej spó³ek Polskie Linie Lotnicze LOT SA i Miêdzynarodowy Port Lotniczy im. Jana
Paw³a II Kraków – Balice Sp. z o.o., a przede wszystkim trosk¹ o interes narodowy (interes Skarbu Pañ-
stwa), zwracam siê do Pana z ponownym oœwiadczeniem w sprawie decyzji o likwidacji rejsów na liniach
Kraków – Chicago i Kraków – Nowy Jork i w sprawie zmian, jakie nast¹pi³y w tym okresie w wymienio-
nych spó³kach Skarbu Pañstwa. Proszê o odpowiedzi na nastêpuj¹ce pytania.

Jakie warunki s¹ przeszkod¹ w startowaniu i l¹dowaniu samolotów ze stuprocentowym wykorzysta-
niem miejsc pasa¿erskich i mo¿liwoœci przewozu (cargo) z maksymalnym wykorzystaniem przestrzeni ³a-
dunkowej i maksymalnym obci¹¿eniem luku baga¿owego przez przesy³ki towarowe? Czy t¹ przeszkod¹
nie s¹ aby wysokie drzewa, s³upy oœwietleniowe, lekkie wzniesienie terenu na wprost pasa startowego?

Czy w porcie lotniczym s¹ ograniczenia operacyjne niepozwalaj¹ce wykorzystaæ wszystkich mo¿liwo-
œci przewozowych? Czy udŸwig dopuszczalny podczas startów i l¹dowañ samolotów dotyczy tylko linii
do USA, czy te¿ wszystkich kierunków?

Czy pod³o¿e i jego stan techniczny, wymiary, otoczenie pasa startowego spe³niaj¹ wymagane stan-
dardy techniczne dla przyjmowania: ciê¿kich samolotów pasa¿erskich z wykorzystaniem pe³nego ob-
ci¹¿enia i maksymalnym wykorzystaniem miejsc, ciê¿kich samolotów cargo, ciê¿kich wojskowych
samolotów? Czy nie zachodzi potrzeba budowy nowego pasa – przebiegaj¹cego po przek¹tnej (jak w lite-
rze X), o odpowiedniej d³ugoœci – spe³niaj¹cego wymogi bezpieczeñstwa startów i l¹dowañ?

Co jest powodem niemo¿liwoœci dotankowania du¿ych samolotów w porcie lotniczym w Krakowie
oraz braku popytu na bilety w klasie biznes na loty do USA, gdy tymczasem w przypadku innych tego
problemu nie ma?

Co zarz¹d portu lotniczego wraz z rad¹ nadzorcz¹ w tym czasie uczyni³, aby odeprzeæ argumenty sto-
j¹ce za decyzj¹ PLL LOT SA w sprawie likwidacji lotów do USA? Za chwilê byæ mo¿e zlikwidowane zosta-
n¹ równie¿ loty do Rzymu czy do Aten itd., bo na przyk³ad umowa z tanim przewoŸnikiem Ryanair mo¿e
siê okazaæ konkurencyjna w stosunku do PLL LOT SA.

Czy brak partnerskiego porozumienia, w którym by zadeklarowano szczer¹ wolê, PLL LOT SA z Por-
tem Lotniczym (przy osiemdziesiêcioprocentowym ob³o¿eniu, ale ju¿ z osiemdziesiêcioprocentow¹ mo¿-
liwoœci¹ wykorzystania, co daje bodaj 64% efektywnoœci ob³o¿enia) nie jest szkodliwy?

Kto podejmie siê roli mediatora? A mo¿e potrzebne jest w³¹czenie siê w porozumienie wszystkich sa-
morz¹dów Ma³opolski, w szczególnoœci Krakowa, i udzielenie przez nie niezbêdnego wsparcia, aby mo¿-
na by³o doprowadziæ do likwidacji tak zwanego ograniczenia operacyjnego w porcie lotniczym Kraków,
a tym samym do poprawy rentownoœci wszystkich po³¹czeñ i polepszenia warunków finansowych obu
spó³ek? Czy wyeliminowanie ograniczeñ operacyjnych nie powinno byæ bardziej priorytetowe w przy-
padku inwestycji w porcie lotniczym w Krakowie, ni¿ na przyk³ad budowa parkingów?

Po szczegó³owej analizie problemów i po pewnych inwestycjach widzê du¿e szanse na zmianê decyzji
o likwidacji lotów z Krakowa do Chicago i Nowego Jorku czy te¿ na przywrócenie tych lotów, a tak¿e ot-
warcie lotów w innych kierunkach.

Wierzê g³êboko w rozs¹dek obu zarz¹dów i Pana Ministra oraz w to, ¿e wkrótce dojdzie do zawarcia
partnerskiego porozumienia – bêd¹cego w interesie obu spó³ek i klientów korzystaj¹cych z ich us³ug –
dla dobra wspólnego Ma³opolski i ca³ego kraju.

Sto³eczne Królewskie Miasto Kraków i Ma³opolanie zas³uguj¹ na to, aby ich port lotniczy wykorzysta³
wszystkie mo¿liwoœci i sta³ siê portem lotniczym bez jakichkolwiek barier, w pe³ni dostêpnym, by sta³
siê tak¿e portem narodowym i by³ chlub¹ Ma³opolan i wszystkich Polaków.



Dziêkujê wszystkim, którzy wystêpowali z wielk¹ trosk¹ o interes narodowy (interes Skarbu Pañ-
stwa), to jest spó³ek Polskie Linie Lotnicze LOT SA i Miêdzynarodowego Portu Lotniczego im. Jana Paw³a
II Kraków – Balice Sp. z o.o., w sprawie zmiany decyzji o likwidacji lotów na liniach Kraków – Chicago
i Kraków – Nowy Jork, zabiegaj¹c równie¿ o nowe, spe³niaj¹ce najwy¿sze standardy inwestycje zwi¹zane
z infrastruktur¹ portu lotniczego.

Tadeusz Skorupa




